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Verslag van de Coördinatie Commissie voor de Integrat1e 

en de Vrijhandelszone op 9 juni 1958. 

De voorzitter vangt de vergadering aan met het ultbren
gen van een gelukwens aJn de heer Van Lennep ter ere van diens 
voor Nederland zo belangrijke benoeming tot voorzitter van het 
Monetaire Comité van de EEG. 
1. Franse moeilijkheden 

De voorzitter begint met de achtergrond te schetsen 
waartegen hij de critleke situatie in Frankrijk en de daarult 
lliede voortvloeiende houding van Frankrijk ten opzichte van de 
Europese samenwerking zou willen bezien. De recente gebeurte
nissen in Frankrijk versterken de reeds bestaande bezorgdheld 
van het kabinet over de Franse positie ten opzichte van EEG 
OLES en Vrijhandelszone. Tot nog toe heeft Nederland in crit{eke 
situaties altijd de politiek gevolgd zoveel mogelijk met de 
Franse moeilijkheden rekening te houden. Het feitelijke resul
taat van deze zachte politiek is echter dat de ontwikkeling in 
de Europese samenwerking niet die is, welke Nederland enst. 
De voorzitter vreest dat het bewind van de Gaulle de moeilijk
heden nog groter zal maken. Naar de vorm zal de Franse regering 
wellicht de verdragen uitvoeren, maar tot een werkelijke ins.an
ning van de Franse economie in al haar sectoren in het verba~d 
van de Zes en tot een bredere samenwerking in het kader van de 
Vrijhandelszone zal vermoedelijk geen bereidheid besta~n. ne 
regering meent dat thans van Nederlandse zijde met kracht zal 
moeten worden nagestreefd dat de door Nederland gewenste resul
taten worden bereikt. Hoewel deze beleidslijnen op zichzelf _ 
niet nieuw zijn, is het accent door de recente gebeurtenissen 
wel verlegd in de richting van een krachtiger politiek. 

Met betrekking tot de concrete moeilijkheden die zich 
thans in de EEG en de OEES voordoen tengevolge van de betalings
balansmoeilijkheden waarin Frankrijk verkeert, onderscheidt de 
voorzitter drie aspecten. 

1. De meer technische vraag welke procedures thans in EEG en 
OEES gevolgd moeten worden. 

2. Alle vragen, die verband houden met de wederzijdse bijstand 
die zou kunnen worden verleend. 

3. De problemen die voortvloeien uit de omstandigheid dat 09 
Fl'ankri jks betalingsbalansmoeili jkheden tegeli jkerti j d in 
het kader van de EEG ~p in het kader van de OEES gereageerd 
moet worden. 

Ad 1 Procedure. 

De behandeling van de Franse betalingsbalansmoeilijk
heden valt onder artikel 108 van het EEG-verdrag en niet onder 
artikel 109 aangezien geen sprake is van een plotselinge 

crisis in de betalingsbalans. De procedure van artikel 108 
valt in drie phasen uiteen: in de eerste phase beveelt de Com
missie aan de betrokken staat maatregelen aan; vervolgens be
veelt de Commissie aan de Raad wederzijdse bijstand aan, welke 
de Raad met gekwalificeerde meerderheid goedkeurt en in de 
derde phase machtigt de Commissie de betrokken staat vr~~wa
ringsmaatregelen te nemen doch slechts indien de wederzlJdse. 
bijstand onvoldoende is of de Raad de wederzijdse bijstand nlet 
heeft goedgekeurd. 
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Volgens artikel 108 wordt in de tweede pbase het 'one
taire Comité door de Commissie geraadpleegd alvorens aan de 
Raad wederzijdse bijstand wordt aanbevolen. De heer van Lennep 
merkt in dit verband op dat het Monetaire Comité in het onder
havige geval reeds in de eerste phase door de Comm18sie zal 
worden geraadpleegd, dat wil zeggen alvorens maatregelen aan 
Frankrijk zullen worden aanbevolen. De aanbevelingen tot eder
zijdse bijstand door de Europese Commissie behoeven niet op 
verzoek van Frankrijk te geschieden. 

In de OEES zijn de bemoeiingen minder vergaand; met name 
is wederzijdse bijstand niet voorzien. Wel bewijst de in 1957 
verleende hulp dat zij wel mogelijk is. De voornaamste taak 
van de OEES is dat de Steering Board vo~gens artikel 25 bis van 
de Code dient na te gaan of de situatie in het land rechtvaar
digt dat het niet aan zijn verplichtingen voldoet en of de 
maatreg elen die het van plan is te nemen voldoende zijn. 

De verplichtingen waaraan Frankrijk dreigt niet te zullen 
voldoen, verschillen al naar gelang het de OEES dan wel de EEG 
betreft. In de OEES bestaat er voor Frànkrijk de verplichting 
tot herliberalisatie tot een niveau van 60% op 18 juni a.s. In 
de EEG bestaat er in de eerste plaats de standstillverplichting 
en ten tweede de verplichting tot een verruiming van de contin
genten met 20% en een verlaging van de tarieven met 10% op 
1 januari 1959. 

Op dit moment wordt zowel door de Europese Commissie een 
studie ondernomen als door de plaatsvervangers van de Steering 
Board for Trade een rapport opgesteld dat commentaar levert op 
een door Frankrijk ingediend memorandum over verdere beperkingen 
op de invoer. 

Ad 2 Wederzijdse bijstand. 

De voorzitter werpt de vraag op of wij t.z.t. het 
verlenen van bijstand aan Frankrijk gunstig gezind moeten zijn. 
De vergadering ziet als voordeel van het verlenen van bijstand 
dat Frankrijk hierdoor eerder aan zijn verplichtingen zal k1lnnen 
voldoen. De heer Brouwers meent dat de Vijf tactisch in de meest 
gunstige positie zullen zijn indien wel wederzijdse bijstand 
wordt verleend. De heer van Lelli~ep meent dat het op dit moment 
nog niet opportuun is ons standpunt ten aanzien van eventuele 
wederzijdse bijstand te bepalen. Hij wijst er bovendien op dat 
de wederzijdse bijstand ~x artikel 108 niet perse de vorm van 
financiële bijstand hoeft aan te nemen, doch ook bijvoorbeeld 
kan bestaan uit een gemeenschappelijk optreden bij andere 
internationale organisaties. 

De voorzitter en de heer van Lennep hebben de indruk dat 
Frankrijk niet om wederzijdse bijstand zal vragen. Formeel is 
een verzoek van Frankrijk hiertoe niet noodzakelijk, omdat d~ 
Commissie zelfstandig aanbevelingen aan de Raad kan doen.Ind1~n 
door Frankrijk echter grote druk op de Commissie zou worden ~t
geoefend om geen wederzijdse bijstand aan te bevelen,. zou, aldus 
de heer Kymmell, de Commissie de tweede phase van ~rt1ke~.108 
kunnen omzeilen door bijvoorbeeld slechts zeer gerlnge blJstand 
aan te bevelen en onmiddellijk daarop de derde phase te laten 
intreden waarin Frankrijk door de Commissie gemachtigd ~ordt 
beschermingsmaatregelen te treffen. Volgens de informat1es van 
de heer Linthorst Homan voelt de Commissie voorlopig echter wel 
voor het verlenen van bijstand. 
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Ad 3 Verbouding EEG - OEES 

De vergadering concludeert dat de actlviteiten ln 
OEES en EEG met betrekking tot de betalingsbalanB- oell1j -
heden zoveel mogelijk moeten worden gecoördineerd. D1t 
betekent dat de aanbevelingen die aan Frankrijk zullen orden 
gedaan in EEG en OEES zoveel mogelijk op elkaar moeten orden 
afgestemd en dat in principe dezelfde polit1e~ moet orden 
gevolgd ten aanzien van het Franse voornemen niet aan de ver
plichtingen voortvloeiend uit EEG respectievelijk 0 ES te 
voldoen. Voorts zal de oplossing die in EEG-verband zal or
den getroffen niet discriminatoir mogen zijn ten aanzien van 
andere landen van de OEES. Een verdergaande nakoming van ver
plichtingen in EEG-verband dan in OEES-verband moet dus orden 
vermeden. De heer Linthorst Homan merkt naar aanleiding hier
van op dat de hier genoemde principes van non-dlscrimlnatie 
en coördinatie met de 0 ES ook in Brussel door de andere lan
den van de Zes en door de Commissie zelve, voorzover kan or
den nagegaan, worden aangehangen. Voorts pleit men er voor 
dat de Zes vooroverleg plegen ten aanzien van bun houding 1n 
de OIES bij de bespreking van de Franse moeilijkheden.De heer 
van Vredenburch wijst op het belang van een coördinatie tus
sen de Europese Commissie enerzijds en de meest daarvoor in 
aanmerking komende functionarissen van de OEES anderzi ·ds. 
De voorzitter merkt nog op dat plaatsing in het ruimere ver
band van de OFES tevens het voordeel heeft dat, ingeval 
financiële bijstand zal worden verleend, deze niet beper t 
zal blijven tot de landen van de EEG, doch ook verleend kan 
worden door de andere landen van de OEES, inclusief het ge
associëerde lid Amerika. 

De heer van Oorschot wijst nog eens op de ernst van de 
Franse situatie. 'dij kunnen er zeker van zijn dat de Fransen 
aan geen van hun verplichtingen zullen voldoen. Op dit moment 
is de afgifte van invoervergunningen tijdelijk gestaakt. Een 
reeks van beperkende maatregçlen is aangekondigd. Uitvoering 
hiervan zou betekenen dat onze export met 18% zal worden ver
minderd. 

De heer Strengers geeft in het kort de stand van zaken 
in de Steering Board weer. De plaatsvervangers zijn op bet 
ogenblik bezig met be"t.opst8llen van een fel rapport waarin 
de Franse maatregElen en argumenten als onvoldoende respec
tievelijk onjuist worden gekenscbetst. 

De heer van Lennep geeft een korte analyse van de Franse 
economische situatie zoals deze is gebleken tijdens de ver
gadering van bet monetaire Comité van de EEG dat in de afge
lopen week vergaderde. De Franse moeilijkheden moeten speciaal 
gezocht worden in de particuliere sector waarin de bestedingen 
te hoog zijn opgevoerd. Budgetaire maatregelen zijn in ee~ste 
instantie minder noodzakelijk. Door een adequate, deflatolre 
politiek moet het mogelijk zijn Frankrijk binnen niet al te 
lange termijn weer gezond te maken aangezien het het land 
industriëel immers goed gaat. 

De voorzitter concludeert dat Nederland er in de komende 
maanden naar moei streven dat een hon-discriminatoire poli
tiek voor de Franse moeilijkheden wordt gevonden en da t de 
activiteiten in OEES en EEG zoveel mogelijk moeten worden 
gecoördineerd. Voor het geven van meer concrete richtlijnen 
zal gewacht moeten worden tot de Commissie met haar rapport 
gereed is. 
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2. Werkgroep Ockrent. 
In de werkgroep Ockrent zal op 16 juni a.s. gespro en 

worden over de zogenaamde lO%-regeling en voorts over de 
instituten in de Vrijhandelszone. 

A. l05~-regeling. 

De voorzitter zet uiteen dat een interim-regEling 
zoals de Europese Commissie. die heeft voorgesteld, op' 
velerlei wijze kan worden u1tgewerkt. Als minimumrege11ng 
zou kunnen worden beschouwd een raadsbesluit volgens het
welk de landen zich verplichten hun tarieven met 10% te 
verlagen op 1 januari 1959 en waarin voorts in iets stev1-
ger bewoording de resolutie wordt herhaald van de 
Ministerraad van de OEES van october 1957. Als maximum zou 
men kunnen beschouwen een kaderverdrag waarin in grote 
lijnen het Vrijhandelszone-verdrag reeds is weergegeven. 
De voorzitter meent __ dat wij moeten streven naar een zo 
uitgebreid mogelijke regeling zonder zo ver te gaan dat 
een kaderverdrag ontstaat, dat wegens zijn veelomvattend
heid eerst in de loop van 1959 zou kunnen worden getekend. 
In ieder geval zal er, afgezien van de lQ%-regeling voor 
tarieven, een regeling voor de quantitatieve restricties 
en voor het verkeer in de landbouwproducten moeten komen. 
Voorts zal de verplichting tot een volledige Vrijhandels-

zone te komen zo duidelijk mogelijk in de interim
regeling moeten worden neergelegd. 

De heer Linthorst Homan deelt mede dat hem in Brussel 
gebleken is, dat de heer Snoy over de interim-regeling 
idee~n heeft die overeenkomstig zijn aan de gedachten, 
welke de voorzitter heeft geuit, doch dat de Italianen 
meer geneigd zijn genoegen te nemen met een intentie
verklaring plus een lO%-regeling sec. De heer Ophuels had 
het idee dat in een voorlopige regeling tevens bilaterale 
regelingen met landen afzonderlijk zouden kunnen worden 
geincorporeerd. 

De voorzitter voelt niet voor dergelijke bilaterale 
regelingen in het voorlopig accoord. Misschien zullen 
speciale regelingen voor speciale landen nodig zijn, doch 
dit betekent niet dat op deze wijze het bilateralisme mag 
worden geintroduceerd. 

B. Instituten in de Vrijhandelszone. 

De voorzitter deelt mede dat de Europese Commissie 
nog steeds bezig is met een document over de instituten 
in de Vrijhandelszone. Zij zou denken over een regeling 
analoog aan het associatie-accoord van de KSG met Enge
land, waardoor de landen van de EEG en de andere landen 
van de OEES met gelijk aantal ste~~en vertegenwoordigd 
zullen zijn in de organen van de Vrijhandelszone. Hij 
wijst er voorts op dat het institutionele probleem op 
het ogenblik ook door de Assemblée wordt behandeld. In 
een ontwerp-resolutie van de hand van de heer Blaisse -
overigens een positief document - wordt aan de Europese 
Commissie een belangrijke plaats toegekend in de insti
tuten van de Vrijhandelszone en wordt voorts bij de 
onderhandelingen over de Vrijhandelszone aan de Euro pese 
Commissie de rol toegedacht van onderhandelaar voor de 
Zes. 

De voorzitter besluit tot de instelling van een werk
groep onder leiding van de heer van Vredenburch, die de 
insti tut.ionele problemen in de Vrijhandelszone zal bestu
deren. 
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3. Zetel van de Europese Gemeenschappen. 
De regering zal nog haar standpunt moeten innemen 

met betrekking tot de keuze van de zetel van de Euro ese 
Gemeenschappen waarover op 1 juli in het inistersCoIDlté 
van EEG en Euratom ~esproken zal worden. Vocrlopig eent 
de voorzitter dat van Nederlandse zijde vast moet orden 
gehouden aan Brussel als Europese hoofdstad en dat niet 
moet worden meegegaan met de elders geopperde suggeet~e 
de zetel der Gemeenschappen niet in een bestaande Europese 
hoofdstad te vestigen. De heer van Lennep merkt op dat de 
Investeringsbank in Brussel kan worden gevest1gd, doch 
niet in een stad in wording waarin geen bes~aande finan
ciële faciliteiten aanwezig zijn. De Investeringsbank zou 
bij voorkeur gevestigd moeten zijn in Amsterdam, indien 
de andere organen van de Europese Gemeenschappen ln een 
kleine stad in Europa gevestigd zouden worden. 

4. Landbouwconferentie in Stresa. 

Met betrekking tot de samenstelling van de Neder
landse Delegatie bij de landbouwconferentie in Stresa 
deelt de voorzitter mede met Minister Vondeling te zijn 
overeengekomen dat Buitenlandse Zaken zal worden vertegen
woordigd door iemand van de Missie in Brussel, bij. voor
keur de heer Linthorst Homan zelf. 

Over de vertegenwoordiging van Economische Zaken zal 
nader kontakt worden opgenomen. 

De vergadering is het eens dat het ten principale 
onjuist is dat de kleine landen op een conferentie als die 
van Stresa door een geringer aantal afgevaardigden verte
genwoordigd worden dan de grote landen. Op de mededeling 
van de Commissie dat de kleine landen door 12 en de grote 
landen door 15 personen kunnen worden vertegenwoordigd in 
Stresa, zal in dier voege van Nederlandse zijde worden 
gereageerd. 

5. Contingentensysteem ln de Vrijhandelszone.' 
Naar aanleiding van een opmerking van de heer Ben

tinck zal de heer Linthorst Homan nog eens informeren bij 
de Commissie naa r het voorstel dat deze zou doen ten aan
zien van de verhouding tussen de verruiming van contin
genten in EEG ,en Vrijhandelszone. 

DGES, 13 juni 1958. 


